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Obecní úřad a sbor pro občanské záležitosti přeje 

všem našim občanům, kteří v měsíci listopadu slaví třeba svá prvá či 

případně již několikátá a co víc, třeba již v desetiletích vzpomínaná  

a slavená výročí svého narození mnoho štěstí, zdraví a celkové pohody.  

 

 
SLOUPEK STAROSTY 

 

    Vážení občané obce Pertoltic, máme za sebou volby do obecního zastupitelstva 
a první veřejné zasedání nově zvoleného zastupitelstva obce Pertoltice. Děkuji 
Vám všem za účast ve volbách a důvěru, kterou jste vyjádřili všem našim kandidá-
tům. Při ustanovujícím zasedání dne 20. 10. 2022 jsem byl zvolen starostou obce 
Pertoltice. Je to pro mě velký závazek a zároveň výzva, abych pro naši obec dělal 
jen to nejlepší. S Vámi všemi spolupracoval a rozvíjel blaho naší obce. Pro mě je to 
úkol, na který navazuji na našeho bývalého pana starostu – Viktora Podmanic-
kého, kterému veřejně děkuji za jeho dlouholetou práci starosty a za to, v  jak 
dobrém stavu mi naši obec předává. Pan Viktor Podmanický bude na obci dále pů-

sobit jako místostarosta a tím nám i napomůže svými dlouholetými zkušenostmi s vedením obecního úřadu.  
Bc. Vladimír Hovad 
starosta obce Pertoltice 

 

PODĚKOVÁNÍ 

Vážení spoluobčané, 

všechno v životě někdy začíná a někdy končí. Když jsem byl v zasedací místnosti nové hasičské 

zbrojnice, v listopadu 2006 zvolen poprvé starostou obce, bylo mi ctí se úřadu ujmout. Jistá část 

obyvatel obce, neměla z mého působení obavy, protože vsadili na své osobní zkušenosti se mnou, i 

na tehdejší znalost poměrů. Je nutno vzpomenout, že jsme byli všichni v zastupitelstvu pod vlivem 

ne úplně dobré ekonomické situace, ve které nešlo dále pokračovat. Dodnes se domnívám též, že 

jistá skupina občanů možná spoléhala na to, že nové vedení obce nevydrží soudržné více než rok, 

podlehne tlaku okolností. Po 16 letech mohu rekapitulovat toto období, s vazbou na následující 

roky. Pevně věřím, že jsme společně s kolegyněmi a kolegy, kteří měli opravdový zájem o dění 

v obci, podíleli se poctivě na společné práci v zastupitelstvu obce ve všech uplynulých letech, 

rozptýlili všechny případné obavy. 

Chtěl bych na tomto místě opakovaně poděkovat za spolupráci všem těm členkám a  členům 

zastupitelstev, kteří mi dali ve čtyřech, po sobě jdoucích obdobích, důvěru při volbě starosty. 

Poděkovat jim za to, že svým přístupem pomohli mnoho udělat, popřípadě mnohé k dobrému 

změnit. Jsem rád, že jsme častokrát i přes rozdílné názory uměli hledat dohody, které byly ku 

prospěchu obce,  jejích obyvatel. Patří se poděkovat všem našim občanům, dodavatelům i externím 

spolupracovníkům, se kterými jsem měl možnost v těch uplynulých 16 letech spolupracovat. A to za 

aktivní příspěvek k fungování správy naší obce a rozvoji, byť ten byl významně limitovaný 

nedostatkem finančních prostředků. Zejména v těch prvních letech mého působení ve funkci.  

Nezbytné je jistě i poděkovat všem pracovníkům obecního úřadu za odvedenou práci.  Bylo mi ctí 
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stát v čele obce po tak dlouhé období. S vaší nemalou podporou. 

Sedět na dvou židlích mi nikdy v životě nešlo, protože jsem byl zvyklý se své práci věnovat naplno. 

Proto některé moje jiné aktivity musely ustoupit do pozadí a čekaly na své lepší časy. Nyní po 16 

letech mého působení ve funkci starosty, přišel. 

Dovolte mi, abych se za uplynulými lety svého působení v čele obce, krátce ohlédl. Nebude nutné 

příliš rozsáhle hodnotit, jak se naší obci v posledních letech dařilo. To posoudí historie, vývoj a 

směřování do budoucnosti. Hodnotit mohou jen lidé, kterých se to nejvíce týká. Tedy obyvatelé naší 

obce. Jsem rád, že během těch šestnácti let, jsem měl možnost spolupracovat s mnoha lidmi, kteří 

našli dostatek odvahy k seberealizaci při správě naší obce. Zejména oceňuji všechny členy 

zastupitelstva, kteří byli přítomni u prvotních úkonů v roce 2006. Toto období bylo nejdůležitější 

pro další existenci obce, jako samostatného subjektu. Samozřejmě i ty další zastupitelstva přispěla 

v nemalé míře. Naprosto významně pomáhaly u další následných operací – úkonů, týkajících se 

ponejvíce stabilizace obecních financí. Vážím si přístupu všech zastupitelů zejména proto, neboť 

bylo potřeba jít do účasti v riskantního období, bez náznaku pochopení části občanů naší obce. 

Závazky obce jsou nyní výrazně nižší, než tomu bylo v roce 2006, vlastně jde jen o ustálené 

provozní výdaje. Po letech mravenčí a každodenní práce,  je naše obec od roku 2018 nepochybně v 

lepší kondici. Byl doplacen bankovní úvěr na výstavbu 14 startovacích bytů. Toto byl závazek 

poměrně vysoké hodnoty, který limitoval výrazně další rozvoj obce. V roce 2022 se obec nachází ve 

stavu, kdy čísla vztahující se k hospodaření obce, jsou shodná. Avšak v plusové hodnotě. 

Na tomto místě bych rád poděkoval i všem těm, kteří přispěli pro dobro nás všech, svými podněty a 

nápady. Moc za ně, vám všem děkuji. Ujišťuji vás, že jsem si všech připomínek 

(pravda, těch relevantních), plně vážil. Nové vedení obce, které bylo zvoleno po právě proběhlých 

volbách, se bude snažit dořešit vše, co se nestihlo. Věřím i v to, že se pokusí udržet nějaké ty klady, 

kterých bylo dosaženo v předchozích letech. Každý starosta, či starostka, nemůže pravděpodobně 

zcela označit konec svého volebního období slovním obratem, či výrazem – vše hotovo! Spíše může 

stav snad označit – jako velká část z toho, co jsem si předsevzal, je splněno. To tedy v tom lepším 

případě. Pokud se povedlo maximum toho, co si předsevzal společně s ostatními kolegyněmi a 

kolegy na počátku čtyř, popřípadě více let. S ohledem na to, že rekapitulace vlastních i společných 

kroků a postupů nemine nikoho, včetně ostatních zastupitelů, pozastavil jsem se i já. Nad takovou 

subjektivní analýzou působení. 

Protože ale obec není jenom o ekonomických ukazatelích, jsem také rád tomu, že se za poslední 

léta, dle mého subjektivního názoru, podařilo významně posílit hrdost obyvatel obce na to, že žijí v 

Pertolticích. Jsem rád, že se nám zastupitelům, podařilo zajistit podmínky pro pozvednutí úrovně 

společenského života, dění v obci. Jsem vděčen za fungování dnes již jediného spolku. Děkuji všem 

lidem, kteří se ve svém volném čase věnují svému okolí a obci, ve které žijí. Právě oni byli též 

motorem všeho dění. Já, jako starosta obce, jsem měl zejména za úkol, přispět pro vše  tím, že 

vytvořím vhodné podmínky pro tyto činnosti. A že všechny tyto snahy budu všemožně podporovat. 

Snad jsem i tuto svoji roli splnil. 

Většinu lidí znáte alespoň od vidění a oni znají vás, což je skvělý hlídač Protože v takových 

podmínkách si nemůžete dovolit dělat něco, co by bylo považováno za úplné nesmysly.  Snad jsem 

po celé ty roky ctil většinový názor obyvatel. Jednotlivé návrhy, jak co a kdy dělat lépe, musely 

často  ustoupit, zejména pod vlivem aktuálních možností. Bohužel i k nevoli části obyvatel. 

Přemýšlet hospodárně je rozhodně smysluplnější než uplácet populismem. Protože populismus bude 

čím dál dražší a návrat k realitě o to tvrdším nárazem. 

Parametry pro spolupráci v samotném zastupitelstvu obce jsou nastaveny poměrně dost dobře A to 

již několik volebních období. Každý zastupitel, člen výboru, či komise, který zastupuje jakoukoliv 

skupinu obyvatel naší obce, si může vybrat. Zda bude s ostatními spolupracovat na rozvoji života 

v obci i vlastním přispěním. Nápadem nebo pomocí, či formou důsledné kontroly činnosti vedení 

obce, nebo zda zvolí případně jinou cestu.  V souvislosti s tím vším je však potřebné zmínit určitou 

výjimečnost postavení starosty obce naší velikosti v praxi. Bez ohledu na strohou dikci zákona, má 



starosta mnoho možností, jak přímo ovlivnit rozvoj a chod obce. Jeho vliv bývá mnohem vyšší, než 

zákon předpokládá. A to z mnoha důvodů. Starosta má díky své funkci a každodenní práci pro obec 

nejvíce informací, stýká se jako zástupce obce s firmami, občany, institucemi, připravuje základní 

návrhy pro obecní zastupitelstvo, je významným spolutvůrcem koncepce rozvoje obce apod. Ačkoli 

tedy nemá úplnou, přímou rozhodovací pravomoc, může mnohem snáze své návrhy prosadit a 

realizovat. Zdali to bude plusem nebo mínusem pro obec je pak už jen otázkou osobní 

odpovědnosti, osobních schopností , často diplomacie. V neposlední řadě vše závisí na aktivitě 

ostatních členů obecního zastupitelstva. V obci, kde je tato aktivita minimální, se stává starosta de 

facto osobou, která rozhoduje o všem, neboť všechny jeho návrhy bývají přijímány a realizovány. 

To v našem případě, díky nastavení parametrů spolupráce v zastupitelstvu, nemohlo nastat. 

Na závěr přeji všem, kteří kandidovali v komunálních volbách pro období 2022–2026, stali se 

zastupiteli, hodně zdraví, štěstí, dostatek sil a odvahy k plnění všech vašich přání a oprávněných 

požadavků. Další komunální volby jsou za námi.  Situace po volbách umožnila sestavit 

zastupitelstvo z lidí schopných komunikace a kompromisů, vedoucích k žádoucímu výsledku. Tedy 

k rozvoji obce bez divných kotrmelců a zbytečných komplikací. Kolem sebe také vidíme, že některé 

obce mají problém vůbec najít lidi ochotné do zastupitelstva vstoupit. Znamená to totiž odkrýt se, 

vystoupit ze své ulity. Vystavit se dobrovolně kontrole nejen svých spoluobčanů. Čelit kritice těch, 

které zrovna není možné uspokojit ve všech jejich požadavcích, podezírání z nekalých úmyslů, 

nekončící kontrole všech možných úřadů a rádoby ochránců práva a spravedlnosti. Nakonec k tomu 

patří i nutnost vystavit se naprostému odhalování svých příjmů a majetku. Dopadajícího též i na 

rodinné příslušníky. To samozřejmě odrazuje mnoho zájemců. Chce to i nemalou vnitřní morální 

sílu. V řadě obcí se kandidátku sestavit nedaří, někde jsou rádi, že dají dohromady jednu. Výhodou 

je, když je dostatek lidí ochotných podstoupit všechna výše uvedená negativa. Odměnou je pak to, 

že mají možnost zařídit pro svou obec něco nového, pěkného, prospěšného a užitečného. Něco, co 

někomu jinému udělá radost, pomůže v nesnázích. Nebo udělá život lepší. Je pravdou, že práce pro 

obec každého zastupitele, více či méně, připraví o jeho volný čas, sebere energii a vystaví 

maximální míře odpovědnosti za své rozhodování a přiměje obětovat ze sebe to nejlepší ve 

prospěch druhých. To vše samozřejmě platí pro ty, kteří do „ komunální politiky“ vstupují s 

dobrými úmysly a přesvědčením, že vykonávají společenskou službu.  Voliči mohou vybírat 

různým způsobem, na základě různé motivace a z různých důvodů. Možná se najde řada kritiků 

kohokoli, nebo řada slibů čehokoli. Reálně je skutečností to, že nejde vše a hned.  Za jedno volební 

období lze leccos stihnout, nikdy ale ne vše, co by uspokojilo každého. Je to ale dost času na to 

hodně ztratit. 

Vám, občanům obce, nově zvolenému starostovi i zastupitelům, přeji šťastnou a úspěšnou cestu 

celým volebním obdobím. 

Viktor Podmanický 

 

INFORMACE Z OÚ 

 
Na ustavujícím zasedání zastupitelstva obce dne 20.10.2022, byl zvolen starostou obce pan Bc. 

Vladimír Hovad, místostarostou pan Viktor Podmanický (obě funkce budou vykonávat zvolení 

zastupitelé jako neuvolnění), předsedou finančního výboru se po volbě stal, pan Josef Šíma. 

Předsedou kontrolního výboru byl zvolený pan Miroslav Čejka. Členky finančního výboru: paní 

Zdenka Halounová, paní Irena Závůrková. Členy kontrolního výboru se pak stali: pan Petr Filip a 

Markéta Valášková ml. Paní Kateřina Höflerová je zastupitelkou bez další funkce ve výborech 

zastupitelstva. 
 

OZNÁMENÍ pro poplatníky 

Obecní úřad tímto upozorňuje poplatníky místních daní –  na povinnost uhradit 

poplatek za likvidaci odpadů a poplatek za držení psa, za rok 2022,  



 

ve správcem daně prodloužené lhůtě (s ohledem na komplikace veřejného i osobního 

života, vyvolané pandemií), a to nejpozději do 15.12.2022!!! 

 

Stejný termín platí též pro úhradu ostatních pohledávek, které obecní úřad eviduje 

v oblasti bytového hospodářství a nájmů nebytových prostor. 
 

 

Zimní údržba komunikací v obci 
Zimní údržbu bude v letošním roce provádět opětovně, na 

základě uzavřené dohody o provedení práce – pan Jiří Horáček. 

Pokud budete potřebovat v této oblasti pomoc, volejte na tel.č. 

607 967 415  nebo starostu na tel. 724 189 166.  Postup při 

zimní údržbě je stanoven v ,,Plánu zimní údržby komunikací na 

rok 2022–2023,,. 

 
 

 

OTÁZKY a ODPOVĚDI   1) Jak se dotkne naší obce obnovený požadavek 

na územní vyrovnání, které opět vzneslo Polsko? 

Tento požadavek sousedního státu, o jehož znovuotevření informovala 

různá média, se naší obce, za současného stavu, netýká. Z katastrálního 

území Dolní a Horní Pertoltice, by neměl případně uznaný nárok ukrajovat 

žádnou část území obce.    

 

POZOR NA LESNÍ ZVĚŘ!!!!! 
V období od října do prosince je lesní zvěř nejaktivnější, a proto také dochází k největšímu počtu 

střetů vozidel se zvířaty. Nebezpečí nečíhá jen na odlehlých silnicích, které jsou obklopeny lesy. V 

období páření zvířata migrují i přes silnice v blízkosti lidských obydlí a často také přes dálnice, kde 

bývají střety nejnebezpečnější. Jak se správně zachovat, když už srnu nebo divočáka srazíte, nám 

popsala přímo policie. 9. 10. 2019 7.00 (Autor A. Zajícová) 

Lesní zvěř, nejčastěji divoká prasata a srny, je nejaktivnější od října do prosince. Zvíře ve tmě při 

oslnění světlomety ztrácí možnost identifikovat polohu přijíždějícího vozidla. Oslněné zvíře je 

najednou zmatené a místo aby před autem uskočilo, zůstane strnule stát na silnici. V rychlosti kolem 

120 km/h může mít pak taková srážka fatální následky. 

Ve chvíli, kdy řidič do zvířete narazí, hraje velkou roli zachování si tzv. chladné hlavy. Panika 

opravdu není v tu chvíli na místě a řidič musí jednat rychle, aby neohrozil další účastníky provozu, 

kteří jedou za ním. „Účastník nehody by si měl ještě před vystoupením z vozidla navléci 

reflexní vestu a potom postupovat s obrovskou opatrností, aby nedošlo k jeho 

zranění,“ popsala mluvčí Policie ČR – Obvodní oddělení Mělník Markéta Johnová. 

„Následně je nutné přivolat policisty nebo další složky IZS, kteří přivolají lesníka či jiného 

pracovníka, který má na starosti odklízení zvěře,“ uvedla pro eXtra.cz Johnová, která doplnila, 

že samozřejmostí je označení nehody a odstavení vozidla do odstavného pruhu, a pokud se nehoda 

stane na dálnici, řidič ji musí opustit a skrýt se za svodidla. 



„I ostatní řidiči by měli dbát opatrnosti, zejména při průjezdu místem nehody. Zbytečně 

nefotografovat a věnovat se řízení, aby nedošlo k další nehodě,“ upozorňuje dále. 

Vysoké procento nehod, a především těch hromadných je zapříčiněno dvěma faktory. Řidiči se 

nevěnují řízení na sto procent a nedodržují bezpečnou vzdálenost mezi vozidly. V tom vidí 

problém i poručík Johnová. „Každý řidič by měl dodržovat takovou vzdálenost, aby stihl 

zareagovat, a pokud vidí nějakou překážku, aby stihl bezpečně zastavit,“ uzavřela. 

Policie také radí, aby se řidiči nesnažili zvěři na vozovce vyhnout. Pokud je střet již nevyhnutelný, 

je lepší do zvířete najet než se pokoušet o riskantní vyhýbací manévry, kvůli kterým může vozidlo 

narazit do stromu. Snížená rychlost v úsecích, kde není dálnice ohraničena plotem, by měla být 

samozřejmostí. 

 

Branný závod mladých hasičů 

Branný závod požárnické všestrannosti pro obvod Frý-

dlant se letos konal v Bulovce v sobotu 22. října 2022. 

Byl to poslední ročník „braňáku“, jak ho dosud známe. 

Od příštího roku doznají jeho pravidla hodně změn, a 

hlavně již nebude součástí celoročního hodnocení mla-

dých hasičů, ale bude samostatnou postupovou soutěží 

a konat se bude již v září. Možná pro tu nostalgii, že 

takto ho již nezažijeme, se ho v Bulovce zúčastnil re-

kordní počet družstev. V kategorii starší žáci soutěžilo 

18 hlídek a v kategorii mladší žáci 13 hlídek. Počasí se nám chtělo vyloženě pomstít. Celý den bez 

přestání pršelo. Děti byly promočené, celé od bláta, ale to vadilo jen jejich mamkám. Děti si to uží-

valy. Naši mladší žáci závod doběhli v pěkném čase, jen se jim povedlo špatně ošetřit koleno na 

stanovišti zdravovědy, za což dostali pět trestných bodů a hodně je to vzdálilo medailovým příčkám. 

Skončili na dobrém devátém místě.  Starší žáci naopak měli problém s fyzičkou. Trestné nasbírali jen 

na střelbě, ale výsledný čas byl pomalejší. Osmé místo přesto není vůbec špatné! V závodě jsme měli 

také starší družstvo B, složené většinou z mrňat. Pravidla totiž říkají, že je-li v hlídce jeden starší žák, 

je hlídka hodnocena v kategorii starší. I tohle „zbytkové“ družstvo trať statečně zvládlo. S velkými 

dětmi se však nemohlo měřit a obsadilo tedy 18. místo. 

Knihovna 

Místní knihovna Pertoltice sídlí v prvním patře hasičské zbrojnice a 

je otevřena každou neděli od 8:00 do 12:30 hodin. V naší malé kni-

hovně si můžete vybrat knihu podle Vašeho vkusu a nálady z více jak 

tři tisíce svazků. Knihovní fond je pravidelně obnovován a doplňo-

ván. Navíc je několikrát za rok obohacován výměnnými soubory knih 

z Krajské knihovny v Liberci. Celoroční registrační poplatek je nižší 

než běžná cena, kterou byste zaplatili za jedinou knihu v knihkupec-

tví. Registrace na aktuální rok je pro dospělé za 15,- Kč a pro děti za 



10,- Kč. Navíc po uplynutí výpůjční doby se Vám doma opět uvolní místo pro další zajímavé knížky! 

Registrovaní čtenáři mohou ve výpůjční době využít bezplatný přístup k internetu. Prostřednictvím 

webových stránek knihovny https://www.pertoltice.knihovna.cz/ a takzvaného ON-LINE katalogu 

můžete nahlížet do našeho aktuálního knihovního fondu a v čtenářském kontu pak sledovat své vý-

půjčky, rezervovat si knihy, nebo prodlužovat výpůjční dobu u zapůjčených titulů. V současné době 

navštěvuje naši knihovnu téměř dvacet čtenářů od těch úplně začínajících školáčků až po zkušené 

matadory, kteří mají již většinu knih i několikrát přečtených. 

Taktické cvičení ZŠ Purkyňova 

Jednotka hasičů z Pertoltic se v letošním roce zúčastnila již třetího taktického cvičení. Tentokrát to 

bylo na požár v kabinetu chemie v základní škole Purkyňova ve Frýdlantě ve čtvrtek 6. října 2022. I 

když se cvičilo v dopoledních hodinách, podařilo se nám zúčastnit se nejen plánovanými čtyřmi členy 

jednotky, ale hned sedmi hasiči z Pertoltic. Naším úkolem bylo odvádět zachráněné děti ze čtvrtého 

patra školy, kde hořelo, ven na shromaždiště. Zásah v budově byl prováděn v dýchací technice. Než 

bylo cvičení ukončeno, povedlo se nám zachránit sedm dětí ze třídy, která byla odříznuta požárem 

od únikové cesty. Na cvičení se podílely také jednotky z Frýdlantu a Liberce, které především zachra-

ňovaly děti oknem třídy pomocí žebříku a plošiny, jednotky profesionálních a dobrovolných hasičů 

z Raspenavy, které s námi spolupracovaly na záchraně dětí v budově a jednotka z Višňové, která si-

mulovala hašení požáru vysokotlakým proudem. 

 

Zájem o služby péče v domácnostech na Frýdlantsku roste   

Shodují se na tom poskytovatelé pečovatelských služeb a 

osobní asistence na Frýdlantsku, které se sešly na konci října, a 

hodnotili své fungování na Frýdlantsku. 

Už rok poskytuje Diecézní charita Litoměřice pečovatelskou 

službu se dvěma pečovatelkami místo jedné. Služba je nyní 

plně vytížená péčí o klienty z celého Frýdlantska. Obdobně je 

na tom Global Partner Péče, z.ú., která se věnuje osobní 

asistenci u klientů vyžadujících větší podporu k tomu, aby 

mohli zůstávat doma ve svém přirozeném prostředí. Global 

Partner působí na území Frýdlantska krátce, od loňského 

prosince. Po více jak půl roce nabírání klientů a spolupráce s Nemocnicí Frýdlant však informuje o 

stejné situaci, jako Diecézní charita Litoměřice. Aktuálně je poskytovatel na hranici přibírání 

nových klientů. I přes neustálý nárůst zájmu a počtu klientů kapacita zůstává stejná. Zájem o terénní 

služby péče na Frýdlantsku narůstá, tento stav se průběžně sleduje a vyhodnocuje v procesu dalšího 

plánování sociálních služeb. Se zvyšující se potřebou budou poskytovatelé sociálních služeb, ve 

spolupráci se starostkami a starosty, postupně v regionu navyšovat potřebnou kapacitu péče pro 

území Frýdlantska. 

Na Frýdlantsku se můžete obrátit na tyto poskytovatele: 

Frýdlant – pečovatelská služba. Působí na území města Frýdlant a Albrechtic u Frýdlantu. 

Tel.: +420 724 308 178 

město Raspenava – pečovatelská služba je poskytována na území města Raspenava. 

Tel.: +420 482 360 431, +420 721 811 296 

Nové Město pod Smrkem – pečovatelská služba je poskytována na území Nového Města pod 

Smrkem, Hajniště, Ludvíkova pod Smrkem a v Jindřichovicích pod Smrkem. 

Tel.: +420 482 325 141, +420 607 955 767 

https://www.pertoltice.knihovna.cz/


Diecézní charita Litoměřice – pečovatelská služba. Služba je dostupná na celém Frýdlantsku. 

Tel.: +420 731 402 461 

Diakonie Beránek z.s. - pečovatelská služba. Služba je poskytována převážně v Hejnicích a okolí. 

Tel.: +420 776 809 952 

Global Partner Péče, z.ú. - osobní asistence. Služba je dostupná po celém Frýdlantsku. 

Tel.: +420 739 286 516 

Více informací naleznete na webových stránkách frysko.cz, pod záložkou Stáří 

 

 

Přezujte auto do zimních pneumatik 
S přicházející zimou klesají venkovní teploty a na silnicích se může objevit první námraza nebo 

sníh. Nepodceňte to a nasaďte svému vozidlu zimní pneu – a nechte je tam alespoň od 1. listopadu 

do 31. března. 

Ještě máte chvíli čas, zdá se, že sněžit ještě nebude. Ale nezapomeňte se objednat do servisu. Máme 

Zkušenosti velí, že volné termíny ke konci října a počátkem listopadu rychle mizí. 

Mimochodem – i pneumatiky podléhají opotřebení. Proto si před výměnou ověřte, jestli už nejsou 

na konci životnosti. Zaměřte se zejména na minimální hloubku dezénu (vzorku) a datum výroby 

pneumatiky. 

 Jaká je minimální hloubka dezénu? Letní  pneumatika: 1,6 mm 

 zimní pneumatika: 4,0 mm 

Na bočnici pneumatiky najdete tzv. DOT kód. 

Datum výroby udávají poslední čtyři číslice – 

první dvě označují týden, dvě následující čísla rok 

výroby. Obecně se doporučuje nepoužívat 

pneumatiky, které jsou v provozu více než 4 roky. 
DOT kód končící 3019 znamená, že 
pneumatika byla vyrobena ve 30. týdnu 
roku 2019. 
 

 

 

 

 
Přehled úseků se značkami „zimní výbava" v Libereckém kraji II/294 Rokytnice – Rezek – 

Vítkovice II/286 Vítkovice – Dolní Mísečky – Horní Mísečky III/28620 Jestřabí v Krkonoších – 

Rezek III/28624, 28626 Dolní Štěpanice – Benecko – Mrklov III/0143 Buřany–Františkov III/0144 

Bratrouchov III/0146 Stromkovice III/29056 Paseky nad Jizerou III/28623 Poniklá III/28621 

Víchovská Lhota III/28620 Hrabačov–Křižlice III/29019 Kořenov–Jizerka III/29022 Josefův Důl–

Hrabětice III/29037 Karlov – Horní Maxov II/290 Desná–Souš III/29018 Dolní Kořenov–Horní 

Polubný III/2904 Mníšek–Raspenava II/290 Bílý Potok – Smědava I/9 Svor - Jiřetín-Lesné 

 

Z deníčku vépépáka 

A je tu podzim a s ním hrabání listí. Bohužel moje zdraví nic moc a tak i moje pracovní nasazení není takovém 
tempu jak bych chtěla. Přesto se snažím udržovat pořádek. Dnes jsem započala úklid kostela na nedělní mši 
(30. 10. 2022). Škoda jen, že na to mám málo času, stalo by za to provést opravdu řádný úklid. 

Jinak jsem na autobusové zastávce udělala podzimní výzdobu. Paní Pajkrtová mi věnovala okrasné dýně pro 
barvu (děkuji). Bohužel se našly nenechavé ruce a dýně jsou fuč. Jen doufám, že ty nové už vydrží do vánoční 
výzdoby.                                                                                                                                     Vépépačka  Dáša 



Setkání občanů v kostele sv. Jošta v Pertolticích   

V souvislosti s personální obměnou na frýdlantském děkanství a zájmem o návrat duchovního 

života, se vrací život i do našeho kostela. Poslední mše svatá se konala dne 30.10.2022. 

Zaměstnanci obce se věnovali během měsíce října, úklidu a drobným úpravám vnitřních prostor 

kostela. Tak, aby byl kostel sv. Jošta, řádně připraven na obnovu služby pro naše občany.  Od 1. 7. 

2022 slouží farníkům na Římskokatolické farnosti ve Frýdlantě pan Grzegorz Marian 

Czyżewski, děkan. Prvním farářem byl v roce 1624 Sebastianus Balth. Von Waldhausen. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vražda Adriena z Alghier na Horních Pertolticích. 
 

     Před nedávnem jsem psal do naši pertoltické Drbny článek o soše sv. Jana Nepomuckého, jako o 

nedílné součásti pertoltické historie. Dalším známým dochovaným pravdivým příběhem je i násilná 

smrt držitele statku v Horních Pertolticích pana Adriena z Alghier. 

    Než se vydáme za příběhem násilné smrti pana Adriena z Alghier, je nutné si připomenout, že na 

začátku 17. století se Pertoltice dělily na tři statky Horní-Střední-Dolní. Tyto statky nebyly v lenní 

příslušnosti na frýdlantských Gallasech a to až do roku 1662 a 1663, kdy hrabě Gallas koupil a 

následně připojil Pertoltice k frýdlantskému panství. 17. století je bráno jako raný novověk navazující 



na pozdní středověk. Do tohoto období bídy, válek a nemocí je zasazen náš příběh o vraždě šlechtice, 

držitele statku v Horních Pertolticích, pana Adriena z Alghier. 

    Dne 26. října 1651 se vydal na obhlídku svého panství v Horních Pertolticích pan Adrien z Alghier, 

majitel a šlechtic statku v Horních Pertolticích. Činil tak pravidelně a projížďkou na svém koni 

kontroloval svůj majetek a to jak na polích, tak i v přilehlých lesích, táhnoucích se k obci Háj. Jednalo 

se o období počínajícího podzimu a vědom si bídy a chudoby svých poddaných, jeho pozornost 

směřovala hlavně do svých lesů ohledně zabránění krádeží dřeva. V té době bylo povoleno sbírat 

pouze drobné suché klestí popadané ze stromů a zakázáno jakékoliv osekávání suchých na stromě 

držících větví, o kácení souší ani nemluvě. Při této prohlídce se mu stalo osudné setkání s poddaným 

Georgem Wiegenerem, který nedbaje veškerých zákazů osekával ze stromů suché větve. Došlo 

k hádce, při které Wiegener po šlechtici vrhl sekeru a zasáhl ho takovým způsobem, že šlechtic Adrien 

z Alghier zůstal na místě mrtev. Útočník se vše snažil zakrýt a utekl do mlýna v obci Háje (Göhe). 

Čin tak závažný, jako vražda šlechtice, se i bez tehdy 

dostupných komunikačních prostředků roznesla po 

okolí a následně dostala až k uším majitelů mlýna, ve 

kterém se zdržoval podezřelý G. Wiegener. Ty své 

podezření nahlásili frýdlantskému rychtáři Ch. B. 

Lankischovi, který nařídil podezřelého zadržet a 

zajmout. Při výsleších se Georg Wiegener projevoval 

jako silně slabomyslný a dokonce nařkl faráře Spechta 

z nedalekého Zawidowa (Seidenberg) z všelijakých 

čarodějnických machinací a očarování jeho mysli, 

tudíž zabít musel. Tomuto tvrzení však nikdo 

neuvěřil. Co je však zajímavé, že tehdejšímu právu 

zmíněná slabomyslnost nevedla k hrdelnímu trestu. 

Nakonec byla celá záležitost rozhodnuta tak, že otec 

Georga Wiegnera, který je mlynářem, se musí 

nastěhovat do mlýna v Hájích a na své náklady 

obnovit poustevnu a v ní vydržoval svého 

slabomyslného syna tak, aby nikomu neškodil. Na památku této tragédie je v pertoltickém lese 

postaven mohutný dřevěný kříž, který se již po několik století různě opravuje a obnovuje. Jistě se 

bude jednat ze strany zájemců o zajímavou procházku s nelehkým najitím tohoto kříže. Po jeho najití 

si zajisté připomeneme další historickou událost našich Pertoltic. 

 

Bc. Vladimír Hovad, starosta obce Pertoltice     

 

 

Vážení spoluobčané, 

od 1.1.2023 na základě změny zákona automaticky získají datovou schránku všichni živnostníci a 

nepodnikající právnické osoby. 

Pokud patříte do jedné ze 

jmenovaných skupin a 

doposud datovou schránku 

nemáte, věnujte pozornost této 

zprávě . 

Přístupové údaje obdržíte 

doporučeným dopisem během 

měsíce ledna, února nebo 

března 2023 . 

Datovou schránku si také 

můžete založit sami již nyní . 

Více informací naleznete na webových stránkách : www.chcidatovku.cz 



             
                             


